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خبر یادداشت

 احتمال تداوم 
خشک سالی تا زمستان

ایســنا: رئیس مرکز ملی خشک سالی و مدیریت  �
بحران سازمان هواشناسی با اشــاره به اینکه دمای 
کشور امسال یک درجه سانتی گراد بیش از حد نرمال 
است، گفت: خشک سالی در تابستان امسال تداوم  پیدا 
خواهد کرد و احتمال می رود تا زمســتان سال جاری 
نیز ادامه داشــته باشد. احد وظیفه ضمن بیان اینکه 
معمولا در فصل تابستان عمده بارش های کشور در 
دو نقطه شمال و جنوب تا جنوب شرق بیشتر اتفاق 
می افتد و در ســایر نقاط یا بارش صورت نمی گیرد یا 
بسیار ناچیز و  پراکنده است، اظهار کرد: تیر ماه امسال 
در دو نقطه کشــور یعنی در جنوب و جنوب شــرق 
در اســتان های فارس، جنوب سیستان و بلوچســتان، 
جنوب کرمان و هرمزگان و در نوار شــمالی کشــور 
بــارش داشــتیم. وی در ادامه با اشــاره به اینکه در 
مرداد نیز بارش ها به همین ترتیب خواهد بود، گفت: 
بارش هایی که امســال به خصوص در جنوب شرق 
داشتیم، فراتر از حد نرمال بود، اما بارش ها در شمال 
و شــمال غرب کمتر از نرمال بــود. با این حال، مقدار 
بارندگی تابســتانی در ایران بسیار ناچیز و کمتر از ۱۰ 
درصد بارش سالانه اســت؛ بنابراین نباید تصور کرد 
که بارش های تابســتانی می تواند خشک سالی را در 
برخی مناطق از بین ببرد. ضمن اینکه بارندگی هایی 
کــه در تابســتان در بخش های جنوبی کشــور رخ 
می دهد، عمدتا در مناطق کوهســتانی و مجاور دریا 
صــورت می گیرد و عمــده این بارش هــا به صورت 
روان آب جاری و از دسترس خارج می شود. به گفته 
رئیــس مرکز ملــی خشک ســالی و مدیریت بحران 
سازمان هواشناسی، به طور کلی دمای کشور امسال 
حدود یک درجه بیش از نرمال است. تابستان امسال 
دمای مناطق غربی و شــمال غربی یک تا دو درجه 
بیش از نرمال و دمای مناطق جنوب شرق تا شرق در 
حد نرمال و به طور کلی دمای کشور حدود یک درجه 
بیش از حد نرمال اســت. وی در ادامه با اشــاره به 
اینکه خشک ســالی تا وقوع مجدد بارش ها در کشور 
ادامه دارد، خاطرنشان کرد: بارش ها در ایران معمولا 
در فصــل  پاییز آغاز می شــود، اما به  نظر می رســد 
بارندگی های  پاییز امســال دیرتر شــروع شود. تمام 
مدل های هواشناسی، اقلیم شناسی و  پیش بینی های 
فصلی نشــان می دهد بارندگی ها در آبان و آذر سال 
جــاری ضعیف تر از حــد نرمال خواهد بــود و  پاییز 

کم بارشی در کشور  پیش رو داریم.

کنکور قابل حذف نیست

چند سالی اســت بحث حذف کنکور در نشریات،  �
مجلس شــورای اســلامی و وزارت آموزش وپرورش 
مطرح می شــود. مباحث مطرح شــده و ارائه شده در 
رسانه ها حاکی از آن اســت که عواقب حذف کنکور 
وگزینه های جایگزین آن کمتر کارشناســی شــده و به 
مبانی نظری سنجش و اندازه گیری پیشرفت تحصیلی 
آن چنــان که باید، توجه نشــده اســت. در این زمینه 
لازم اســت به دلیل حساسیت موضوع از تصمیم های 
عجولانه و سلیقه ای پرهیز شود و برای تصمیم گیری 
دربــاره این موضوع مهــم، ضمن انجــام تحقیقات 
گســترده، از همه صاحب نظران تعلیم و تربیت کشور 
کمک گرفته شــود؛ بنابرایــن در این نوشــتار به طور 
اختصــار و بر پایه مبانی نظری و تجارب نویســنده به 

تشریح این موضوع پرداخته می شود.
کنکور یک آزمون سرعت و قدرت ارزیابی استعداد 
دانش آموزان است که در طول چند دهه گذشته پایایی 
و روایــی آن تا حد زیادی مــورد تأیید صاحب نظران و 
معلمــان باتجربه آمــوزش و پرورش کشــور بوده و 
هســت و همچنین تا به امروز اعتماد دانش آموزان و 

خانواه های آنها را تا حد زیادی جلب کرده است.
آزمون هــای علمــی حتمــا باید دو معیــار مهم 
روایی و پایایی را داشــته باشند تا بتوان براساس نتایج 
اندازه گیری آن ارزشیابی و قضاوت کرد و براساس این 
ارزشــیابی افراد را جایابی کرده درباره آینده تحصیلی 

آنها تصمیم گیری کرد.
به منظور روشن شــدن موضوع به تشــریح بحث 
روایــی و پایایــی آزمون ها بــا تأکید بر کنکور اشــاره 
می شــود. روایی در واقع بر این موضوع تأکید می کند 
که یــک آزمون یا ابــزار اندازه گیــری آن چیزی را که 
باید اندازه بگیــرد، اندازه گیری کند یا به عبارتی هدف 
مورد نظر را محقق کند. مطالعه و بررســی ها نشــان 
می دهند هرچند کنکور در سال های متعدد ایرادهای 
نگارشــی، صوری، تایپی، محتوایی و... داشــته است 
اما خوشــبختانه می توان گفت کنکور تــا به امروز از 
نظر محتوایی از روایی نســبتا خوبــی برخوردار بوده 
و از این نظر مورد اعتمــاد صاحب نظران، معلمان و 
دانش آموزان اســت. پایایی کنکــور، یعنی اینکه یک 
آزمــون یا ابــزار اندازه گیری در زمان هــا و مکان های 
متفاوت روی گروه های مشابه نتایج نسبتا ثابتی داشته 
باشــد. هرچند به نظر می رســد کنکور از پایایی نسبتا 
خوبی برخوردار اســت، اما امــروزه پایایی این آزمون 
مهم، در برخی از مناطق کوچــک آموزش و پرورش 
جای بحث دارد و لازم است تحقیقی میدانی دراین باره 
انجام شود تا این مسئله بیشتر مورد واکاوی قرار گیرد 
و درخصوص پایایی ایــن آزمون مردم اطمینان کامل 
داشــته باشــند. با توجه به موارد بــالا می توان گفت 
درحال حاضر کنکور یک آزمون نسبتا دقیق برای ورود 
دانش آموزان به دانشــگاه تلقی می شود و مطالعات 
به عمل آمده و تجارب کسب شده حاکی از آن است که 

امکان حذف کنکور به دلایل زیر وجود ندارد.
۱- ظرفیت بعضی رشته های دانشگاه های خوب 
کشور بسیار پایین اســت و متقاضی خیلی از رشته ها 
بیشتر از ظرفیت آنهاســت؛ بنابراین نیاز است ابزاری 
مناسب و دقیق وجود داشته باشد تا توان و استعداد 
دانش آمــوزان را بــرای ورود به رشــته های مختلف 
بســنجد و این ابــزار مــورد اعتماد دانش آمــوزان و 

خانواده های ایشان باشد.
۲- با حذف کنکور ابزار دیگری را باید جایگزین آن 
کرد که روایی و پایایی لازم را در حد کنکور داشته باشد 
امــا عملا این ابزار وجود نــدارد و آزمون های داخلی 
و نهایی از پایایی کافی برخوردار نیســتند و امتحانات 
نهایی دوره دبیرستان با وجود اینکه روایی نسبتا خوبی 
دارند، اما پایایی آنها در بعضی مناطق قابل اطمینان 
نیست و نمی توانند ابزاری برای جایگزینی کنکور تلقی 

شوند.
۳- هزینه هایــی که قرار اســت صرف آزمون های 
جایگزین کنکور شــود درصورتی کــه بخواهیم به این 
آزمون ها اعتماد کنیم، قطعا بیشتر از هزینه های کنکور 

خواهد بود.
۴- حذف کنکــور موجب آرامــش دانش آموزان 
و خانواده هــای آنها نخواهد شــد و حتی برداشــتن 
این ســنجش که تا حد زیادی مردم بــه آن اطمینان 
دارند، باعث نگرانی آنها خواهد شد.پیشنهاد می شود 
پایایــی کنکــور در مناطق کوچک آمــوزش وپرورش 
کشــور مورد مداقه قرار گیرد و در این خصوص ضمن 
مطالعه این مهم تدابیری برای افزایش پایایی کنکور 
در کشــور اندیشیده شود.بهتر است پایایی آزمون های 
نهایی بیشــتر مورد توجه قرار گیرد و از آنجا که نتایج 
آزمون های نهایی دوره دبیرســتان بر کنکور تأثیر دارد، 
برای افزایش پایایــی این آزمون ها بایــد برنامه ریزی 
دقیق تری صورت گیرد تا پایایی آنها قابل اعتماد باقی 
بماند.حداکثر تأثیر معدل دوره دبیرستان و آزمون های 
نهایی در کنکور از ۲۵ درصد نباید بیشتر شود، چراکه 
درحال حاضر پایایی این آزمون ها قابل بحث اســت و 
اعمال بیش از ۲۵ درصد تأثیر این آزمون ها در قبولی 
دانشگاه ها باعث تضییع حق دانش آموزان بااستعداد 
و تلاشگر خواهد شــد. با تأکید بر محتوای کتاب های 
درســی در کنکــور هزینه های کلاس هــا و کتاب های 
تست فروشــی از روی دوش والدیــن دانش آمــوزان 
برداشته می شود.تا زمانی که ابزاری مناسب به عنوان 
جایگزین برای کنکور وجــود ندارد، نباید بحث حذف 
کنکور مطرح شود، چراکه این موضوع باعث نگرانی، 
ســردرگمی و اضطراب دانش آمــوزن و خانواده های 

آنها می شود.
*دکترای مدیریت آموزشی. دانشگاه فرهنگیان

 نورا حسینی: هنوز حاشیه های زیســت مؤمنانه شبانه ، 
وعــده به صاحبان بــاغ درخصوص بازگشــت مصوبه 
پرحاشــیه برج باغ و مقاومــت در برابر نقــش مدیران 
گذشــته شــهرداری در خلق بدهی های کنونی شهر از 
سوی راه یافتگان شورای ششم به پایان نرسیده بود که باز 
هم سخنان تازه مهدی چمران، رئیس احتمالی شورای 
ششم، درخصوص ساخت اتوبان های دوطبقه در تهران، 
نشان داد مدیران سابق از اشتباهات گذشته در اداره شهر 
درس نگرفته و اصرار بر ادامه همان راه گذشته دارند؛ از 
به کارگیری روش منسوخ شده ساخت اتوبان دو طبقه در 

تهران تا افتتاح های ناقص ایستگاه های مترو.
هفته گذشــته، مهدی چمران با حضــور در برنامه 
تهــران ۲۰ اعــلام کرد در زمــان تحویل شــهرداری به 
مدیریت پنجم شــهری، تنها دو خط شــش و هفت از 
پروژه های عمرانی باقی مانده بود که بنا بر پیش بینی او، 
اگر شش ماه بیشتر فرصت داشتند، می توانستند آن را نیز 

تکمیل کرده و به اتمام برسانند.
به گفته او، در چهار ســال گذشته تنها نیمی از پروژه 
باقی مانده انجام شد؛ در خط هفت تنها یک تا دو ایستگاه 
اضافه شد و در خط شش نیز خطوط و ایستگاه هایی که 

از قبل ساخته شده بود، فقط بهره برداری و افتتاح شد.
چمران یک وعده دیگر هم داد؛ اینکه بزرگراه یادگار 

امام به صورت دوطبقه طراحی شود.
 خط های ۶ و ۷ شش ماهه تکمیل بود ؟

ایــن در حالــی اســت که بــه گفته مدیــران وقت 
حمل ونقل شــهرداری تهران، خط های شــش و هفت 
متــرو با نواقص زیادی به مدیریت شــهری تحویل داده 
شد. ایستگاه های مترو دو بخش تجهیزات و ساختمانی 
دارد کــه ۴۵ درصــد بخــش عمرانی متــرو در بخش 
تجهیزات و ۵۵ درصد کار ســاختمانی است که خط ۶ 
متــرو در بخش تجهیزات در ابتدای کار بود که مدیریت 
شهری تغییر پیدا کرد و در بیشتر ایستگاه ها پیشرفت کار 
در این حوزه زیر ۱۰ درصــد بود و در ۳۲ کیلومتر خط ۶ 

سرجمع پیشرفت فیزیکی ایستگاه ها زیر ۶۰ درصد بود.
خط ۷ مترو نیز که برخی از ایستگاه های آن با نواقص 
جدی به بهره برداری رســیده بــود، بین ۷۵ تا ۹۰ درصد 
پیشرفت فیزیکی داشت، اما در حوزه تهویه و سیگنالینگ 
دچار مشــکلات جدی بود؛ بنابراین از ۲۷ کیلومتر و ۲۲ 
ایســتگاه، فقط هشت ایســتگاه به صورت ناقص افتتاح 
شده بود. به اعتقاد کارشناسان، تکمیل این میزان نقص 
از لحاظ علمی و مهندسی در شش ماه بعید است؛ مگر 
اینکه با همان ســبک گذشته، ایســتگاه ها با مشکلات و 

نواقص بالا به بهره برداری برسد.
نکته دیگری که چمران بر آن اصرار دارد، بازگشــت 
دو طبقه کردن بزرگراه های شهر تهران است؛ موضوعی 
کــه با پــروژه صــدر و انتقادهای جدی بــه آن، به نظر 

می رسید پرونده اش در تهران به اتمام رسیده است.
 اصرار بر یک روش منسوخ شده

حتــی زمانی بحث جمــع آوری صدر مطرح شــد؛ 
بااین حال، چمران ۸۰ ســاله همچنان اصرار دارد تمامی 
پرونده های بسته شــده در این دوره را باز هم بازگشــایی 

کند.

ایــن در حالی اســت که اتوبان های طبقاتی، نســل 
منقرض شــده معابر درون شــهری اســت که بیش از 
هفــت دهه پیش در ادبیات شهرســازی وارد شــد، اما 
به دلیل چالش های اساســی، بیشــتر ایــن اتوبان های 
طبقاتی جمع آوری شدند. بر اساس نتایج پژوهش های 
انجام شده در این رابطه، تحقیقات استادان شهرساز در 
آمریکا، کانادا، کره و برزیل درباره سه پیامد منفی بزرگراه  
طبقاتی و پنج تحــول مثبتی که پس  از تخریب و تغییر 
کاربری این معابر نصیب شهرهای جهان شده، حاکی از 
آن است که در سال های بهره برداری از این اتوبان ها در 
کشورهای مختلف، افزایش مسیرهای تردد خودرو بدون 
آنکه بــه کاهش بار ترافیک در مســیرهای قبلی منجر 
شــود، در عمل باعث «تشدید تقاضای سفر با خودروی 
شخصی» شد. ضمن آنکه «هزینه تصاعدی نگهداری» از 
پل های طبقاتی و همچنین «خطر ریزش پل» بر اثر زلزله 
در شــهرهای لرزه خیز نیز از اشــکالات اساسی این نوع 
معابر بوده است. در آمریکا پل طبقاتی «هاربوردرایو» در 
سال ۱۹۷۴ تخریب شد. این پل طبقاتی در سال ۱۹۴۳ در 
شهر پورتلند آمریکا در کناره رودخانه ساخته شد. برای 
ســاخت این پل ۷۹ خانه مسکونی و چند بنای تاریخی 
تخریب شــده بود. در شهر سانفرانسیســکو نیز بعد از 
تخریب پل طبقاتی «سنترال فری وی» به دلیل زلزله ای 
که در ســال ۱۹۸۹ اتفاق افتاد، ساخت پل های طبقاتی 
ممنوع شــد. در شهر سیاتل آمریکا نیز در سال ۱۹۴۹ پل 
طبقاتی «آلاسکان وی» ســاخته شد. این پل نیز در سال 
۲۰۰۰ با زلزله ای شــروع به ریزش کرد و در ســال ۲۰۱۱ 
به طور کامل تخریب شد. مســئولان تصمیم گرفتند به  
جای پل، راه زیرزمینی بسازند تا در مقابل زلزله مقاوم تر 
عمل کند و محیط شــهر برای انسان ها مطبوع تر شود. 
هم اکنــون در آمریکا به عنوان کشــور مبدع خیابان های 
دوطبقه، بیش از دو دهه است که از ممنوعیت احداث 

این نوع معابر می گذرد.
در بازنگــری طرح جامــع تهران نیــز ترمز پل های 
طبقاتی کشیده شده است، اما به نظر می آید مدیران تازه 
شهر همچنان بر استفاده از این روش منسوخ شده اصرار 
دارند؛ پروژه هایی که بیشــتر از آنکه پاســخ به نیازهای 

شهر تهران باشــد، پروژه های بلند پروازانه ای هستند که 
درآمدهای شهر تهران را می بلعند.

اما چمران تنها چهره پرحاشیه این روزهای مدیریت 
شــهری نیســت؛ به تازگی میثم مظفر در گفت وگویی با 
خبرگزاری ایلنا اعلام کرده اســت: تعیین خط آســمان 
و اختصــاص تراکم و تعداد طبقات برای ســاختمان ها 
در شــهر، یک قاعده منطقی ندارد. پیشنهاد دادم که بر 
اساس محاســبه تانژانت زاویه میل خورشید و در واقع 
زاویه تابش آفتاب در شهر تهران بتوانیم ارتفاع، تراکم و 

تعداد طبقات ساختمان ها را تعیین کنیم.
 تعیین ارتفاع بر اساس قاعده فقهی

او در توضیح این پیشنهاد گفته است: به این صورت 
کــه قاعده فقهی حق آفتاب بر منازل حفظ شــود و هر 
جا که حق آفتاب را از ملک مقابل سلب می کند، مبنای 
ارتفاع قرار گیرد. این قاعده یک نعمت الهی اســت که 
بر اســاس قواعد و جریان خلقــت خداوند حکیم آن را 
در نظر گرفته و نبایــد نعمت خدادادی خط آفتاب را از 
خانه ها سلب کنیم و در عین حال نباید دیدگاه بسته ای 
داشته باشیم و در جایی که با تعداد طبقات، حق آفتاب 
حفظ می شــود و حقوقــی از حقوق عمومــی دیگران 

تضییع نمی شود، منجر به کاهش طبقات شویم.
مظفر تصریح کرد: اگر فناوری و تکنولوژی ساخت به 
ما اجازه داد و حق آفتاب منازل حفظ شــد، چه ایرادی 
دارد به تعداد طبقات بالایی هم اجازه ســاخت بدهیم؛ 
اما در جایی که خط آفتاب از ملک مقابل سلب می شود، 
باید تابع محدودیت باشــیم و اجازه ندهیم این نعمت 

خدادادی از ساکنان منازل سلب شود.
به گفتــه او، در طــرح تفصیلی قوانیــن پیچیده ای 
درست کردیم که شــفافیت را از بین برده است، اما اگر 
یک قاعده عمومی داشــته باشیم که متناسب با قواعد 
حاکــم بر جریان هســتی، همان «قاعده حــق آفتاب»، 
باشــد با یک فرمول ریاضی که بر اســاس تانژانت زاویه 
میل خورشــید در شــهر تهران ملاک عمل قــرار گیرد، 
برای ارتفاع مجاز ساختمان ها می توان اقدام کرد؛ آنگاه 
هرکســی با متر کردن عرض معبر و محاسبات و فرمول 
ریاضی این موضوع می تواند مطلع شود امکان ساخت 

چه تعداد طبقه در هر کوچه وجود دارد.
موضوعی که او در گفت وگویش به آن اشاره کرده از 
ســوی کارشناسان شهرسازی رد نمی شود، اما معتقدند 

تنها معیار تعیین ارتفاع ساخت نیست.
 تناقض های وعده های راه یافتگان ششم

محمــد امینی، شهرســاز، بــا بیان اینکــه یکی از 
پارامترهای محاســبه تعــداد طبقات ســاختمان ها، 
تابش و نور آفتاب اســت، به «شــرق» گفت : به همین 
دلیل زمانی بحث ســاختمان های هرمی مطرح شــد 
تا در شــهری مانند تهران، ســاختمان های بلند مرتبه، 
مانعی برای تابش نور خورشــید نباشــند. معمولا در 
تهــران درجه تابش ۳۷ درجه اســت و در عرض گذر 
شش متری برای یک ســاختمان شمالی ۱۶ متر ارتفاع 
پیش بینی می شود که تقریبا حدود چهار طبقه می شود. 
بااین حال در شهری مانند تهران یکی از پارامترها تابش 
آفتاب است. در بافت های ریزدانه سرانه های خدماتی، 
حریم های تاریخی، دسترســی به متــرو و حمل ونقل 
عمومی مواردی اســت که باید در دادن تعداد طبقات 
در نظر گرفته شود. بر اساس این نظریه، تعداد طبقات 
ســاختمانی در بافت فرســوده نزدیک به ســه طبقه 
می شود؛ زیرا حیاط های کوچک تری هم دارند و این در 
تقابل با ســخنان عضو منتخب شورای ششم است که 
اعلام کرده بود در بافت فرسوده دو طبقه تشویقی برای 

نوسازی داده می شود.
او تأکیــد کــرد: در طــرح تفصیلــی بــه موضــوع 
سایه افکنی کم توجهی شده و معیار غلطی هم نیست، 
امــا اینکه در تعداد طبقات تنها بــه این موضوع توجه 
شود، موضوع درستی نیست و عوامل دیگری نیز در این 

رابطه دخیل هستند.
متأســفانه تهران را شهرســازان نســاخته اند، بلکه 
سوداگران اقتصادی بر اساس درآمدزایی و تراکم فروشی 

ساخته اند.
  طرح تفصیلی همه چیز را از بالا می بیند

محمد مهدی عابدی، کارشناس ارشد شهرسازی نیز 
در این رابطه گفت : موضوع معماری اسلامی در شهری 
مانند تهران یک تعارف اســت. اینکه بایــد حق نور در 
شهرســازی رعایت شود، رویکرد اشتباهی نیست، اما در 
شهرســازی به  جز حق آفتاب یا ســایه اندازی باید موارد 
دیگری مانند ترافیکی که ساخت وساز بر محله تحمیل 

می کند و... را نیز در نظر بگیریم.
همچنیــن در شــهرهای مختلف به موضــوع نور 
در ساختمان ســازی توجه شــده اســت؛ برای مثال در 
بندرعباس ساختمان ســازی بر اساس فرار از نور بوده و 
معماری شهری مانند رشــت، برون گرا و متمایل به نور 
اســت. او تأکید کرد: یکی از نقاط ضعف طرح تفصیلی 
این اســت که همه چیــز را از بــالا و دو بُعدی می بیند، 
در حالی کــه باید بــرای برنامه ریــزی دقیق تر طرح های 

سه بعدی و فضایی پیش بینی کرد.
هنوز مدیریت تازه شــهر تهران مســتقر نشــده ، اما 
ســخنان آنها نشان می دهد قرار اســت شهر بر اساس 
شــیوه های گذشــته  که بدهی های چند هزار میلیاردی 

برای تهران برجا گذاشت، اداره شود.

بررسی ۳ وعده تازه مدیران شهری ششم

اداره شهر با روش های منسوخ شده
حسین پیریائى*

شرق: روز گذشته بالاترین میزان مرگ                     ومیر مبتلایان به کرونا در پیک پنجم به 
ثبت رســید. بنابر اعلام مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت، 
از اول تــا دوم مــرداد و بر اســاس معیارهای قطعی تشــخیصی، ۱۸ هزار 
و ۶۳۲ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشــور شناســایی شــده و متأسفانه، 
۲۵۹ بیمار کووید۱۹ جان خود را از دســت دادند. تاکنون هفت میلیون و ۶۵۴ 
هــزار و ۶۱۲ نفر دُز اول واکســن کرونا و دو میلیــون و ۳۷۲ هزار و ۱۶ نفر نیز 
دُز دوم را تزریق کرده اند و مجموع واکســن های تزریق شــده در کشور به ۱۰ 
میلیون و ۲۶ هزار و ۶۲۸ دُز رســید. افراد واجد شــرایط برای تزریق واکســن 
حتما در سامانه salamat.gov.ir ثبت نام و پس از دریافت پیامک نوبت دهی، 
به مراکز واکسیناســیون مراجعه کنند. مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به 
ســه میلیون و ۶۶۴ هزار و ۲۸۶ نفر و مجموع جان باختــگان این بیماری به 
۸۸ هزار و ۵۳۲ نفر رســید. همچنین چهار هــزار و ۷۸۴ نفر از بیماران مبتلا 
به کووید۱۹ در بخش های مراقبت های ویژه بیمارستان ها تحت مراقبت قرار 
دارند. در حال حاضر ۲۳۲ شهر کشور در وضعیت قرمز، ۱۱۷ شهر در وضعیت 
نارنجی، ۹۹ شهر در وضعیت زرد قرار دارند. گفتنی است که بر اساس اعلام 
وزارت بهداشــت، بیشترین فوتی ها در پیک پنجم تا قبل از امروز، ۲۵۰ نفر در 

روز ۲۹ تیر بوده است.
اتمام تعهد ۱۰ میلیون دُزی واردات واکسن کرونا از سوی هلال احمر

به نظر می رسد وضعیت واکسیناسیون در ایران اندکی روی روال طبیعی 
است و حالا میزان واکسیناسیون در کشور سرعت گرفته است. حالا مدیرعامل 
ســازمان تدارکات پزشکی هلال احمر از اتمام تعهدات واردات ۱۰ میلیون دُز 
واکســن کرونا خبر داد. دکتر علیرضا عســکری از اتمام تعهدات واردات ۱۰ 
میلیون دُز واکسن کرونا خبر داد و گفت: «از آغاز شیوع ویروس کرونا در کشور 
و در پی نیاز به تأمین واکســن به موازات تولید داخل، مســیر پیگیری واردات 
واکســن از منابع معتبر بین المللی با جدیت و باوجود بروز مشــکلات بسیار 
به خوبی طی شد. خوشبختانه با وارد شدن پارت واکسن در این هفته تعهد ۱۰ 
میلیون دُزی واکسن کرونا توسط هلال احمر به طور کامل انجام می پذیرد. بنابر 
اعلام روابط عمومی و امور بین الملل ســازمان تدارکات پزشکی، عسکری در 
ادامه گفت: تمام تلاش خود را خواهیم کرد تا با تعامل مناسب و هماهنگی 
و هم ا فزایی با سایر نهادها و ارگان های مرتبط این راه را تا ریشه کن شدن کامل 

این بیماری ادامه دهیم».
اولین محموله واکسن کرونای اهدایی دولت ژاپن وارد ایران شد

از طرف دیگر سخنگوی سازمان غذ او دارو از ورود نخستین محموله واکسن 
اهدایی کشــور ژاپن به ایران خبر داد. جهانپور در توییتی نوشــت: « نخستین 
محموله واکســن اهدایی دولت و ملت ژاپن شــامل افزون بر یک میلیون دُز 
واکســن آسترازنکا تولید ژاپن ســاعاتی پیش با حضور سفیر ژاپن در فرودگاه 
بین المللی امام خمینی(ره) تحویل شــد. اولین محموله از مجموعه واکسن 
اهدایی دولت و ملت ژاپن وارد کشــور شد که دربردارنده بیش از یک میلیون 

دُز واکسن آسترازنکا تولید شده در ژاپن است. این محموله با هماهنگی وزارت 
بهداشــت، وزارت امور خارجه و با عملیات اجرائی UNOPS وارد کشور شد. 
با توجه به آغاز بازی های المپیک، هماهنگی های فشــرده ای برای انتقال این 
محموله صورت پذیرفته اســت». به گفتــه جهانپور محموله بعدی جمعه 
هفته بعد وارد کشــور می شــود که حدود یک میلیون و۸۰۰ هزار دُز واکسن 
خواهد بود. با توجه به ظرفیت فعلی تزریق واکســن در کشور، محموله های 
این چنینی می تواند واکســن مورد نیاز کشــور را تا زمان کفایت واکســن های 
تولید داخل تأمین کند. ســخنگوی سازمان غذا و دارو یادآور شد: «حمل ونقل 
بین المللی DHL بعد از مدت ها برای انتقال این محموله همکاری های خود 

را با ایران برای انتقال دارو و واکسن  آغاز کرده است».
صدور دستور برای آغاز واکسیناسیون ۵ گروه جدید

وزیر بهداشــت در نامه ای به معاون بهداشــت، دســتور داد تا لیســت 
گروه های جدید برای واکسیناسیون علیه کرونا را اعلام کند.

در نامه ســعید نمکــی، خطاب به علیرضا رئیســی، معاون بهداشــت 
وزارت دســتور واکسیناسیون پنج گروه شــامل بیماران دیابتی بالای ۱۸ سال 
به تفکیک اســتان ها، بیماران خاص دیگری که بایــد در اولویت قرار گیرند و 
تاکنون واکسینه نشــده  اند، رانندگان تاکسی و خدمات حمل ونقل عمومی از 
قبیل ریلی، هوایی و زمینی، آموزگاران مدارس ابتدایی و متوسطه به تفکیک 
و اســتادان دانشگاه ها ابلاغ شده است. در ادامه این نامه آمده است: «تسریع 
در اعلام آمار تفکیکی فوق جهت برنامه ریزی عاجل واکسیناسیون گروه  های 
مذکور از اولویت ویژه برخوردار اســت. بدیهی است از لیست افراد اعلام شده 

باید کسانی که در گروه  های سنی قبلی واکسینه شده  اند، حذف شود».
 شرایط تهران وخیم است

فرمانده قرارگاه ستاد کرونای استان تهران در گفت وگویی با ایلنا، از ابتلای 
۳۰ درصد از واکسینه شــدگان به کرونا خبــر داد. علیرضا زالی گفت: «امکان 
دارد ۳۰ درصد افرادی که واکســینه شدند، به بیماری مبتلا شوند؛ بنابراین به 
افرادی که در اماکن پرخطر تردد دارند، توصیه می شود از دو ماسک استفاده 

کنند».
او درباره برخی انتقادها از روند واکسیناسیون کرونا، بیان کرد: «در روزهای 
اخیر واکسیناسیون سرعت بیشتری پیدا کرده است. البته موضوعی که امکان 
دارد به افزایش سرعت واکسیناسیون کمک کند، بالا بردن تعداد مراکز است، 
همین الان هــم در تهران ۸۱ مرکز تجمیع واکسیناســیون داریم و در تلاش 
هستیم با کمک معاون بهداشتی و سایر دستگاه های مختلف در استان تهران 
این مراکز را افزایش دهیم. همچنین خوشــبختانه فعالیت ســامانه پیامکی 
کمی بهتر و مستمرتر شده است، مردم بیش از روزهای گذشته به این سامانه 
اعتماد کردند و اســتقبال مردم تهران به این سامانه طی چند روز اخیر خیلی 
جدی تر ارزیابی می شــود که به نظر همین موضــوع در فرایند نوبت دهی به 
مــا کمک خواهد کرد». به گفته زالی ما ۱۰ تا ۱۴ روز در فرایند واکسیناســیون 

تهران عقب بودیم و در این زمینه انقطاعی ایجاد شــد که در بحبوحه انجام 
واکسیناســیون برای گروه سنی بالای ۷۵ ســال با قطع واکسیناسیون روبه رو 
شدیم، همکاران ما در دانشگاه تلاش می کنند تا این خلأ زمانی را که به وجود 
آمــده، با افزایش برنامه ها جبران کنند و از طرفی با توجه به اینکه همکاران 
ما نگران تأمین واکسن بودند، خوشبختانه وزارت بهداشت تضامین مورد نیاز 
را به دانشــگاه تهران داده است تا واکسن مکفی برای افراد بالای ۶۰ سال را 

تأمین کنیم.
او دربــاره برخی اظهارنظرها در فضای مجــازی مبنی بر اینکه وضعیت 
تهران وخیم تر از آن چیزی اســت که در رســانه ها مطرح می شــود، گفت: 
«شــرایط تهران آن قدر وخیم اســت که همین آمارها هم خود نشان دهنده 
وخامــت اوضاع اســت و حتی نیاز به جنبه افراط و تفریط در اطلاع رســانی 
ندارد، ما الان در تهران بیش از هشت هزار بیمار بستری داریم که این خودش 
می تواند مهم ترین و تلخ ترین خبر باشــد و بیش از ۲۰ هزار مراجعه سرپایی 
داریم که این نشــان دهنده وخامت جدی و مستمر است. تهران شهری است 
که در حال حاضر به شــدت قرمز است و متأسفانه شــاخص ها رو به افزایش 
است. وقتی مراجعان سرپایی ما از مرزی مشخص بالاتر می روند، این نگرانی 
را داریــم که یک تا دو هفته آینده در حوزه های بســتری تهران تنزل و تقلیل 
را شــاهد نخواهیم بود که این اعداد خود نگران کننده اســت. او در پاسخ به 
ســؤالی مبنی بر اینکه گفته می شود  در برابر ویروس دلتا، ماسک هم تأثیری 
نخواهد داشت، بیان کرد: «در مورد اینکه ماسک مانع از ابتلا به ویروس دلتا 
می شــود، هنوز هیچ مطالعه جهانی وجود ندارد و آخرین مطالعه ثبت شده 
این اســت که کماکان فاصله اجتماعی اســتفاده از ماســک و شست وشوی 
دست ها روی تمام ویروس های جهش یافته مؤثر است اما چون ویروس دلتا 
خیلی سرایت پذیر است و قدرت بالایی از مسری بودن دارد، در صورتی که افراد 
فاصله مورد لزوم را رعایت نکنند، نسبت به بقیه جهش های ویروس سریع تر 
انتقــال بیماری رخ می دهد. توجه کنید که ماســک هم بــه تنهایی کفایت 
نمی کند، به خصوص ماســک های معمولی که ما استفاده می کنیم، فقط تا 
حــدود ۷۰ درصد احتمال انتقال ویروس را کــم می کند و این هم در صورتی 
است که کیفیت ماسک و لایه های فیلترینگ آن خوب باشد». به گفته او حتی 
امکان دارد ۳۰ درصد افرادی که واکسینه شده اند هم مبتلا شوند، بنابراین به 
افرادی که در اماکن پرخطر تردد دارند، توصیه می شود از دو ماسک استفاده 
کنند.زالی درباره کمبود داروهای کرونا، گفت: « اخیرا وزارت بهداشت بخشی 
از داروی کرونا به نام رمدســیویر را از طریق واردات اورژانســی تأمین کرده و 
کمبود مرتفع شده است  اما مشکل ما بیش از کمبود دارو، به مسئله پرداخت  
هزینه آن توسط بیمارســتان ها مربوط است. یک دوره مصرف این دارو برای 
یــک بیمار ۴ تا ۵ میلیون تومان هزینه دارد و بیمارســتان ها باید این هزینه را 
به صورت نقد پرداخت کنند و در زمینه مکانیســم پرداخت، مشکلاتی وجود 

دارد که باعث اختلال شده است».

ثبت بالاترین فوتی های کرونا در پیک پنجم
زالى: احتمال ابتلاى 30 درصد واکسینه شده ها به کرونا

حکومت سدّ و سیل   
«سمن»های آب یا ...؟ همین که آزادی شان گرفته 
شود، آبادی  از دست می شود. می بینید که آزادی چه 

پیوندی با کارآمدی دارد؟
هفتــم. نفــوذ قــدرت رســمی را در کارشناســی 
سیاســت گذاری کاهــش دهیــد. قــدرت سیاســیِ 
سلسله مراتبی برای نظام کارشناسی سیاست گذاری 
مهلــک اســت. آزادی کارشناســی مهم تریــن رکن 
«عقلانی شــدن» اداره کشــور اســت. «علم اداره» 
یک حقیقــت مطلق نیســت. «مدیریت علمی» یک 
توهم اســت. در مقابل، آزادی و امنیت و گفت وگوی 
کارشناســی، مؤثــر و کارآمــد اســت و می توانــد 
تصمیم ســازی ها را بســامان و عقلانــی کند. هر چه  
قدرت سیاسی و ریاست اداری غلبه یابد، کارشناسی 
به کنار می رود. رجال سیاســی و قدرتمندان کشــور 
نبایــد درخصــوص طرح های بزرگ بــا اظهار نظرها 
یا دســتورات خود کارشناســی را به حاشــیه برانند. 
بــه همین ســان، تصمیم گیری های سیاســت گذاری 
باید کمینه تأثیر پذیری را از نگاه های امنیتی داشــته 
باشد. برخی از مهم ترین فاجعه های کشور از همین 
راه بر ما تحمیل شــده اســت... . به این سخن دکتر 
احمد میدری که یک کارشــناس برجســته و دلسوز 
در امور خوزســتان اســت، توجه کنید: «در کشــور، 
ســرمایه گذاری ها نه براســاس منطــق اقتصادی و 
زیســت محیطی بلکــه براســاس قــدرت چانه زنی 
گروه های ذی نفع که در رأس آن نمایندگان مجلس، 
ســازمان های دولتی و پیمانکاران هستند، اختصاص 
می یابــد. از فولاد مبارکــه گرفته تا اســتقرار صنایع 
فولادی و پتروشــیمی در اقصی نقاط ایران، براساس 
توزیع قدرت نمایندگان مجلس و سازمان های دولتی 

و پیمانکاران تعیین می شود».
هشتم. شورای جدیدی تشکیل ندهید، آزادی و امنیت 
کارشناســی «سمن»ها را تضمین کنید. رئیس جمهور 
منتخب گفته اســت شــورای راهبردی برای مسائل 
اســتان تشــکیل می دهد. نکنید! آقای رئیسی نکنید. 
شورا ها در کشور ناکارآمدند، ربطی به این دولت و آن 
دولت ندارد. ساختار برنامه ریزی، حقوق اداری و نظام 
متمرکز و در عین حال واگرای کشــور سبب شده است 
که اولا  بســیاری از این شــورا ها اساسا تشکیل جلسه 
ندهند و ثانیا، تصمیمات آنان در چنبره دســتگاه های 
گوناگــون به درآید و جامه کردار نپوشــد. شــوراهای 
راهبردی پاســخ گوی حل این گونه مشــکلات نیست. 
به جای آن آزادی و امنیت کارشناسی را تضمین کنید، 
عرصه عمومی تصمیم را دامن زنید  و نهادهای مدنی 
را فعال کنیــد؛ اینها می توانند رابــط بین حکومت و 
مردم باشــند. مهم ترین کاربرد ســمن ها این است که 
خواسته های مردمی را غنای فنی می بخشند و یک پله 
کارشناســی بالا می برند. در عین حال می توانند افشاگر 

فساد و مخاطرات در فرایندهای توسعه باشند.
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